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Zusammenfassung

Feldstudien wie auch die Untersuchungsergebnisse von eingesandten Pferdefutterproben belegen das häufige Vorkommen von lvlängeln in
der hyg enischen Qualität an Grund- und Kraftfuttermitteln wie auch an der Einstreu. Der Frequenz nach stehen dabei Belastungen mit Mil-
ben und Schimmelpilzen (Heu, Stroh, teils auch Getreide, seltener in industriell gefertigtem Mischfutter) im Vordergrund, weniger häufig gibt
ein überdurchschnittlicher Besatz mit Hefen (Silagen, melassierter Hafer, evtl. auch Konzentrate) oder Bakterien (insbesonder in Hafer) Anlaß
zur Beanstandung.
Neben den nachteiligen Effekten deradiger Belastungen auf den Nährstotfgehalt und die Akzeptanz ist bei Aufnahme eines so veränderten
Futters (und der Einstreul) als erstes Rislko die Auslösung von Verdauungsstörungen (2.8. forcie(e gastrointestinale Gasbildung durch Hefen
und andere Gasbildner, Störungen der Dickdarmflora mit der Folge reduzierter zellulol),tischer Effizienz) anzusprechen; hierbei zu beobach
tende Koliken stellen ein besonderes Risiko für Aborte bei graviden Stuten dar.
Neben den Mikroorganismen verdienen deren ProduKe (von Bakterien wie Cl. botulinum oder von Pilzen wie Claviceps, Acremonium, Fusa-
rium, Aspergillus und Penicillium geblldete Toxine) besondere Beachtung, nicht zuletzt wegen der Gefahr für das Fohlen vor und nach seiner
Geburt.
Ein weiteres, erst in den letzten Jahren zunehmend beachtetes Risiko liegt in der Exposition des Atmungstraktes bei der Futteraufnahme
und sekundär, d.h. auch außerhalb der Zeit der Fütterung, durch die nachteilige Beeinflussung der Stalluttqualltät (Milben, Pilze, Toxine im
luftgetragenen Stallstaub). As Reaktion auf derartige Expositionen sind schon nach der ersten Stallhaltungsperiode beijungen Pferden ent-
sprechende Antikörper im Serum nachweisbar, so daB als weitere Gefährdung neben einer wiederholt beschriebenen InfeKion (2.8. Myko-
se des Luftsackes)- eine mögliche Allergisierung Beachtung verdient. Die Optimierung der Bedingungen bei Gewinnung und Lagerung von
Futtermitteln und Einstreu schon in der Pferdeaufzucht ist deshalb eine wichtige Voraussetzung für eine ungestörte Entwicklung und langfri-
st ge Gesunderhaltung.
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Risks ot leedstuffs loaded by mites, moulds, bacteria and/or toxins in horses

Field studles as well as investigations in laboratories on the qua ity of feedstuffs for horses (hay, straw, concentrates) are indicating the fre-
quent occurence of deviations in the hygienic quality of feeds and bedding material used in horse stables. Loads by mites and moulds (hay,
straw, eventually cereals and complete feeds, too) are well to the fore, in a lower frequency a higher contamination by yeasts (silages, molas-
sed oats, sometimes concentrates) or bacteria (especially in oats) gave r se to objection. Besides the negative effects of these loads on nutri-
tive value and the palatab lity the fkst ma n risk - due to ingestion - lies in producing digestive disorders (enhanced gastrointestinal gas for
ming by yeasts and further gas producing microorganisms, reduced fiber digestion in the hind gut due to dysbiotc changes in the flora). Be
sides the etfects of active germs detrimental nfluences of tox ns produced by bacterla (for example Clostridium botulinum) or by ditferent
species of moulds (Ciaviceps purpurea, Acremonium, Fusarium , Aspergillus, Penicillium) should not be neglected, too.
in recent years a further risk s considered more and more: Durng lngestion of loaded ieedstuffs and roughage the respiratory tract of hor
ses is exposed to mites, infecuous microorganlsms (risk of mycosis) and toxins. Furthermore the quality of the air within stables is influenced
negatively (dust containing fine fractions of feeds and bedding materia ). Even in young horses housed within stables for one period only anti-
bod es against mites and moulds can be measured normally. There are indications that the repeated, eventually continuous confrontation ol
young horses to dust containing antgenes may result in allerg c reactions in later years. Therefore optimizing conditions of feed production
and storing (includ ng the straw used as bedding materjal) is an essential for undlsturbed development of young horses as well as for main-
talning the health in aduLt horses.
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Einlei tung

Die bedarfsgerechte Versorgung mit Energie und Nähr-
stoffen steht allgemein im Zentrum einer wissenschaftl ich
fundierten Futterungspraxis - und zwar unabhängig von
der Species sowie dem Alter der Tiere. Damit allein ist je-
doch nicht die notwendige Verträglichkeit von Futtermit-
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teln und Rationen garantiert; hierzu bedarf es der Beruck-
sichtigung weiterer Faktoren: So ist eine dem Verdau-
ungskanal und -vermögen des Pferdes angepaßte Relati-
on von strukturierlem Grundfutter sowie Kraftfutter und
deren zeitl iche Verteilung uber den Tag Voraussetzung fur

Pferdeheilkunde I2



rum urea increased when weight gain decreased. The re-
gression was statistically significant (p<0.001) between se-
rum urea level at 10 months of age and ADG measured
from 7 to 10 months of age. These results suggest a redu-
ced protein requirement and increased catabolism as the
growth rate slackens,
The ADG between 10 to 12 months was 15% slower on
average than between 7 to 10 months fl-ab, 2). The growth

Tab.2: Growth rate of weanling foals between different age in-
tervals.

Wachstumsraten der Absatzfohlen in den verschiedenen
Altersgruppen

rate retarded only B% in Standardbreds, but in halfbred
foals about 1B%. Finnhorses, Standardbreds and Warm-
blooded achieved 64,62 and 65% of their total weight gain
between 7 to 10 months of age, respectively. Colts gained
somewhal (7%) faster (p<0.05) than fi l l ies,
It may be suggested that factors confounded with growth
rate and growth rhythm should be taken into account when
using serum total protein and urea concentrations as possi-
ble indicators of protein uti l ization and requirement. Such
factors include sex and breed of the foal as well as indivi-
dual differences. Furthermore, when blood urea content is
used to assess dietary protein quality, it is impoftant to take
into account the dietary protein content and time after fee-
ding (Eggum 1970). Energy intake must also be considered
(Yongjiu et al. 1995).

Conclusions

The results indicate that the protein requirement of wean-
ling foals decreases with age, due to a slower growth rate
after 9 to 10 months of age. Serum protein and urea con-
centrations respond to the diet and can be used as indica-
tors of protein uti l ization and requirement in foals, but it is
also necessary to consider breed, sex and individual diffe-
rences and other factors affecting growth rate in this con-
text.
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Age
(months)

Growth rate (g/d)
Finnhorse lStandardbred lWarmblooded

7 -10 o tc+ tc.ö 512t3.1.6 694+29.1

10-12 517r17.2 470t34.3 560t31.6

7 -12 577*13.3 496+26.7 643t24.5
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